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Vážení spoluobčané 
úvodem bych Vám chtěl popřát jménem celého zastupitelstva obce Pustá Polom 

příjemné prožití svátku velikonočních. 
 Na zasedání zastupitelstva obce , které se konalo 10. února. 2016, byla 

projednána a hodnocena problematika se kterou bych Vás rád v tomto článku se-

známil. 

Máte-li zájem o zveřejnění 
příspěvku ve zpravodaji, zašle-
te je prosím na níže uvedenou 
e-mailovou adresu. Má-li 
kdokoli z občanů Pusté Polomi 
zájem na spolupráci při tvorbě 
ZPRAVODAJE, je vítán. Máte-
li připomínky, náměty, rady a 
doporučení – velmi rádi si je 
vyslechneme.  
 
Redakční rada zpravodaje: 
Mgr. Vlastimil Hrádek 
Mgr. Jaroslav Krajzl 
Mgr. Irena Čechová 
Miloš Kupka 
RNDr. Jiří Čech 

urad@pustapolom.cz 

Pokud se zpravodaj ne-
dostane k Vám domů, 
můžete si jej vyzvednout 
na OÚ v Pusté Polomi. 
Uzávěrka dalšího čísla 

bude 5. 6. 2016 

 

 
  Hospodaření obce za celý rok 2015 při 

celkových výdajích 29miliónů 126 tisíc Kč a celko-

vých příjmech 29miliónů 565 tisíc Kč skončilo s 

přebytkem  439 tisíc Kč. 

 Z celkových výdajů bych zde chtěl uvést 

například výdaje spojené s výstavbou kanalizace 

stoky EA a BA ve výši 6 miliónů 596 027 tisíc Kč, z 

toho vlastní zdroje 1 milión 655 427 tisíc Kč a 

Moravskoslezský kraj, odbor  životního prostředí  

4 milióny 940 600 tisíc Kč , dále pak sanitární kon-

tejner v celkové výši  490 tisíc Kč, nakládač traktor 

ZETOR MAJOR za 198 tisíc Kč a úprava křižovat-

ky Lihovarská - Kyjovická 350 tisíc Kč . Další výda-

je pak byly spojeny s přípravou nových projektů,   

s úpravou místních komunikací,  staveb a výsadbou 

stromořadí , okrasné zeleně a správou obce. Na 

podporu JSDH, dobrovolných  a zájmových složek  

přispěla obec částkou  1 milión 7 tisíc Kč. 

 Pro rok 2016 byl schválen rozpočet obce 

s předpokladem příjmu ve výši 21 miliónů 412 tisíc 

Kč a předpokladem výdajů ve výši 18 miliónů 475 

tisíc Kč. Tato čísla budou v průběhu roku 

2016 upřesňována a jsou závislá na získání 

finančních prostředků, o které obec  žádá v 

rámci dotačních programů vypsaných Morav-

skoslezským krajem, Regionální radou kraje 

nebo některým ministerstvem ČR. 

 V únoru 2015 jsme získali stavební 

povolení pro zřízení stoky EA – BA, které se 

týká pokračování splaškové kanalizace v oblasti 

ulice Na Kúty a tzv.Hluška. Práce byly započa-

ty v srpnu a dokončeny v měsíci prosinci , 

kolaudace proběhne v dubnu roku 2016. 

  V rámci dokončení  celé  splaškové 

kanalizace jsme požádali o dotaci z Evropských 

fondů ministerstvo životního prostředí ve výši 

cca 42miliónu Kč. Ministerstvo školství a tělovýchovy 

žádáme o dotaci 2,7 miliónů na rozšíření kapacit 

základní školy (týká se půdní vestavby dvou učeben v 

budově ZŠ ).  V rámci dalších dotací se pokusíme 

získat finanční prostředky na koupi malého zásahové-

ho auta pro JSDH. 

 Při těchto  finančně náročných plánech 

pochopitelně musíme finančně zabezpečit naprosto 

normální chod celé obce. 

Výše zmíněné zasedání zastupitelstva obce schválilo 

Program rozvoje obce Pustá Polom na roky 2016 až 

2019. 

 Závěrem Vás chci všechny požádat o ná-

pravu tří nešvarů , kterých se někteří z nás stále do-

pouštějí. Jsou to,  volně  pobíhající psi, pálení plastů v 

kotlech ústředního topení a parkující auta na místních 

komunikacích. 

                                                                                                 

Mokrý šmigrust a  velkou  pomlázku Vám přeje 

Vladimír Grussmamm 
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Starosta Vladimír Grussmann 553 666 955 starosta@pustapolom.cz 

Místostarosta Ing. Vít Čerbák  mistostarosta@pustapolom.cz 

Sekretariát Hana Tietzová 553 666 951 urad@pustapolom.cz 

Matrika Jana Kotalová 553 666 952 matrika@pustapolom.cz 

Účetní Michaela Haasová 553666957 ucetni@pustapolom.cz 

Vedoucí údržby Miloš Kupka 553 666 958 udrzba@pustapolom.cz 

Stavební úřad Ilona Murinová  553 666 956 stavebni@pustapolom.cz 

Stavební úřad Bc. Aleš Onderka 553 666 953 stavebni@pustapolom.cz 

Vedoucí ČOV Miloš Kupka 553 666 958 vedoucicov@pustapolom.cz 

Z jednání zastupitelstva obce Pustá Polom    

2015. Tato změna byla schválena RO dne 

22. 12. 2015 usnesením č. 3/II/12  

 

 Rozpočtová změna č. 1 rozpočtu 

obce na r. 2016 

Starosta informoval členy ZO o rozpoč-

tové změně č. 1 rozpočtu obce na rok 

2016. Tato změna byla schválena RO dne 

06.01.2016 usnesením č. 2/II/13  

 

 Stav finančních prostředků na 

běžném účtu k 31.12.2015 

 

 Dodatek č. 1 o poskytnutí dotace 

z rozpočtu Moravskoslezského 

kraje č. 02134/2015/ŽPZ  

Zastupitelstvo obce projednalo a schváli-

lo Dodatek č. 1 o poskytnutí dotace z 

rozpočtu Moravskoslezského kraje č. 

02134/2015/ŽPZ – projekt „Splašková 

kanalizace stoka EA –Tato změna se týká 

termínu ukončení realizace projektu a 

časové použitelnosti dotace. 

 

 Cenové nabídky na zpracování 

žádosti o dotaci v rámci IROP SC 

1.3: Zvýšení připravenosti k řeše-

ní a řízení rizik a katastrof (výzva 

č. 19) 

Starosta informoval o cenových  nabíd-

kách  na zhotovení dokumentace potřeb-

né k podání žádosti o vypracování sa-

motné žádosti – IROP – SC 1.3: Zvýšení 

připravenosti k řešení a řízení rizik a 

katastrof, k projektu Pořízení vozidla pro 

SDH Pustá Polom.  

 

 UDIMO s.r.o. – cenová nabídka 

na zpracování návrhu svislého 

dopravního značení 

Starosta informoval přítomné členy ZO o 

cenové nabídce firmy UDIMO s.r.o., na 

vyhotovení návrhu svislého dopravního 

značení na místních komunikacích v obci 

Pustá Polom. Celková hodnota zpracování 

návrhu činí 6.400,-- Kč bez DPH. 

 

 Zápis z jednání MMS ze dne 

03.12.2015 v Háji ve Slezsku a roz-

počet svazku obcí MMS na r. 2016 

a rozpočtový výhled na r. 2017 – 

2019 

 

 Úhrada členského příspěvku MAS 

Opavsko a MMS na r. 2016 ve výši 

40,-- Kč/obyvatele. 

ZO schvaluje úhradu členského příspěvku 

ve svazcích MAS Opavsko a MMS na r. 

2016 v  

 

 Plán financování obnovy původní 

jednotné kanalizace a splaškové 

kanalizace 

Bude řešeno později, v závislosti na vývoji 

naplnění daňových příjmů  rozpočtu obce. 

 

8.zasedání Zastupitelstva obce Pus-

tá Polom, konaného v pondělí 

07.12.2015 v 17:00 hod.  

v restauraci U Krčmářů 

 

 Rozpočet obce na r. 2016 

 Rozpočtový výhled na r. 2017 – 

2023 

 Dodatek č. 1 ke smlouvě o dílo 

mezi firmou Staspo s.r.o. a Obcí 

Pustá Polom. 

Smluvní strany se dohodly uzavřít tento 

dodatek, jímž se upravují dále uvedená 

ustanovení smlouvy o dílo na zajištění 

stavby „Splašková kanalizace Pustá Polom 

- stoky EA a BA“. 

Předmět smlouvy, odst. 1 se rozšiřuje o 

prodloužení stoky EA-2 včetně kanalizač-

ních přípojek v celkové hodnotě 

1.088.722,20 Kč. 

 OZV č. 4/2015 o místním poplat-

ku za provoz systému shromaž-

ďování, sběru, přepravy, třídění, 

využívání a odstraňování komu-

nálních odpadů. 

 OZV č. 5/2015 o místních po-

platcích ze psů a za užívání veřej-

ného prostranství 

ZO projednalo a schvaluje OZV č. 

5/2015 o místních poplatcích ze psů a za 

užívání veřejného prostranství s účinností 

od 01. 01. 2016. 

 

9.zasedání Zastupitelstva obce Pus-

tá Polom,konaného 10. 02. 2016 v 

17:00 hod.v restauraci U Krčmářů 

 

 Rozpočtová změna č. 10 rozpoč-

tu obce na r. 2015 

Starosta informoval členy ZO o rozpoč-

tové změně č. 10 rozpočtu obce na rok 

Upozornění obecní knihovna 
 

 
Obecní knihovna 

bude od března 

2016 nově ote-

vřena každý 

čtvrtek od 14.00 

do 16.00 hodin. 

mailto:matrika@pustapolom.cz
mailto:stavebni@pustapolom.cz
mailto:stavebni@pustapolom.cz
mailto:starosta@pustapolom.cz
mailto:mistostarosta@pustapolom.cz
mailto:ucetni@pustapolom.cz
mailto:udrzba@pustapolom.cz
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Nové dopravní značení v obci 

Zastupitelstvo obce reaguje na množící se připomínky 

občanů ohledně vysoké rychlosti projíždějících aut, 

parkujících aut na místních komunikacích atd.  

 Samozřejmě  se nabízí mnoho technických 

řešení daného problému. Firma UDIMO nám navrhla 

několik technických řešení, byly to například retardé-

ry, vodorovné značení a vytvoření  zón. Navštívili 

jsme firmu UDIMO Ostrava, pak následovala  pro-

hlídka naší obce. Po dalších jednáních  jsme se roz-

hodli nechat zpracovat návrh svislého značení míst-

ních komunikací obce s vytvořením zón. Obec Pustá 

Polom se svým umístěním místních komunikací v 

návaznosti na státní komunikace výborně hodí pro 

toto technické řešení. Cílem návrhu je zklidnění do-

pravy na místních komunikacích, včetně zamezení 

odstavovaní vozidel mimo vyznačená stání a tím za-

bezpečit bezproblémovou údržbu komunikací a 

umožnit průjezd vozidel záchranného systému.         

V neposlední řadě také ekonomika sehrála svou roli.  

Na příslušné značce ZÓNA budou umístěny čtyři 

dopravní značky „ Zákaz stání, Nejvyšší dovolená 

rychlost 30km, dětí a Kkižovatka ( přednost zprava )‘‘ 

Chceme věřit ,že  tato úprava provozu na místních 

komunikacích pomůže k větší bezpečnosti  v naší 

obci.   

Vladimír Grussmann 

Svozový kalendář Pustá Polom 

Kontejner na elektroodpad 
 

Kontejner pro elektroodpad je nyní umístěn ve 

vstupních prostorách obecního úřadu. Box na 

sběr použitých baterií najdete kromě nákupní-

ho střediska Jednota i ve vstupním vestibulu 

základní školy na Opavské ulici. 
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lesíku blízko pustopolomského vysílače. Tam nám Pavel dočetl historii dobytí jižního pólu 

a všichni jsme začali svačit. Pak už jsme se vydali na cestu domů. Historii jsme nepřepsali, 

protože zase, tak jako to bylo v reálu, vyhrál Amundsen.                                   

         David - Skipy 

Díky Vám, Vaše štědrost a solidarita 

je obdivuhodná 

Řeč je o Tříkrálové sbírce 2016, která v 

Pusté Polomi proběhla ve dnech 8. a 

9.ledna. Také letos se podařilo vybrat 

více než v předešlých letech. V Pusté 

Polomi konkrétně  62 311,-Kč, což je z 

23 obcí spadajících pod charitu Hrabyně 

nejvíce. Výtěžek sbírky je určen přede-

vším na pomoc nemocným, handicapova-

ným, seniorům a sociálně potřebným 

skupinám občanů a to v regionu, kde se 

sbírka konala.  A dík patří také všem 58 

dětem i jejich dospělým průvodcům, kteří 

v devatenácti tříkrálových skupinkách 

navštívili Vaše domovy s písní My tři krá-

lové jdeme k Vám, štěstí, zdraví vinšuje-

me Vám. Popřáli také dlouhá léta, zapsali 

požehnání na veřeje dveří a pomohli zís-

kat tuto vysokou částku, která pomůže 

mnoha potřebným.  

Krajzlová Daniela 

Farnost Pustá Polom 

SKAUTSKÁ  VÝPRAVA  na jižní pól 

 Sešli jsme se u školky v Budišo-

vicích. Dnes s námi šli dokonce i dva psi. 

Na začátku jsme se rozdělili do dvou 

stejně silných skupin. Pavel jako vedoucí 

téhle výpravy nám přečetl něco z historie 

dobytí jižního pólu. Poté nám dal papír ,že 

si má každá skupina namalovat vlajku. My 

jsme byli od Scotta, takže z Velké Britá-

nie. Druhá skupina byla od Amundse-

na ,takže jejich vlajka byla v barvách Nor-

ska.  

 Každý vyrazil jiným směrem. My 

"Scottovci" jsme vyrazili auty do Zátiší. 

Tam byl start pro nás. Amundsenova 

skupina šla pěšky od Myšince a tam měli 

start oni. První úkol byl rozdělat oheň, 

prý abychom se zahřáli, i když bylo 7 

stupňů!!! Oheň jsme rozdělali během 2 

minut, a to jsme museli ještě chodit pro 

dřevo na louku, která byla za potokem.  

 Další úkoly byly chytání Jirky - 

to jako lov jídla, přechod po ledové po-

lární plošině  a donesení vlajky nejslabším 

členem skupiny do cíle. Jižní pól byl v 

VELIKONOCE 2016 V NAŠEM KOSTELE 
Také letos jste srdečně zváni do našeho farního kostela v Pusté Polomi k prožití 

nejposvátnějších dní roku: 

 20/03 - Květná neděle : 10.30 hod. 

 24/03 - Zelený čtvrtek  : 17.00 hod. 

 25/03 - Velký pátek  : 17.00 hod. 

 26/03 - Velikonoční vigilie : 19.30 hod. 

 27/03 - Velikonoční neděle : 10.30 hod. 
 (mše svatá s žehnáním pokrmů a průvodem beránků; děti si mohou 

 přinést do průvodu na začátku mše svaté své upeče-

né velikonoční be ránky) 

 28/03 - Velikonoční pondělí : 10.30 hod. 

 

A přijměte také přání: 

Ať Ježíš vzkříšený přijde přes všechny zavřené dveře a řekne:  

Pokoj vám!  

Srdečně přeje i zve o. Zdeněk Šimíček 
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Z historie naší obce 

Obec Pustá Polom byla v roce 2015 

ve znamení tří sedmiček ... 

 

  Určitě by stálo zato vidět a prohlédnout 

si listinu moravského markraběte Přemys-

la z roku 1238. Tam má být poprvé zmi-

ňována existence naší obce. Všechny 

okolní obce vykazují datum pozdější, byť 

jen o několik let. Například Budišovice 

1282, Těškovice 1377 atd. Lze se tedy 

domnívat, že naše obec patří v tomto 

prostoru opravdu k nejstarším. 

 V loňském roce 2015 si Pustá 

Polom připomínala 777 let své písemně 

doložené existence. Jde rozhodně o zají-

mavé datum. Skrývá v sobě osudy našich 

předků, kteří z generace na generaci pře-

dávali plody své práce, a tak vytvořili kon-

tinuitu až do dnešních časů. Zda si toto 

místo vybrali sami, nebo jim bylo určeno, 
nevíme. 

 V minulosti zde rozhodně neby-

lo jednoduché žít. S mnohým se museli 

vypořádat, jako byly rozmary počasí, kdy 

v každém století byly zaznamenány v ně-

kterých letech vytrvalé deště, anebo su-

cha, což mělo za následek nesklízení úro-

dy, po které následoval hlad (pro naši 

generaci věc nepředstavitelná). Zde  mne 

v jednom rukopise zaujal příběh jednoho 

místního domkaře, který se pro nedosta-

tek soli a mouky vydal s tragačem  do 

Těšína (!) koupit toto zboží. Neumím 

domyslet, jak dlouho tomuto člověku 

cesta trvala, kde spal, co jedl a zda vůbec 

něco domu přivezl. Mor, který měl naše 

předky postihnout způsobil, že tehdejší 

osada zpustla a tato skutečnost se vlastně 

dostala do názvu - Pustá Polom. Války 

přinášely pustopolomským velká utrpení v 

každém století.  

 Vrchnostenští majitelé Pusté 

Polomi byli tu menším, tu větším příno-

sem. Tím větším rozhodně byli majitelé 

kyjovického panství Kalkreuterové a do 

roku1945 Stolbergové. Rozhodně byli 

dobrými hospodáři a naši krajinu kultivo-

vali. Stopy po jejich hospodařské činnosti 

jsou patrny dodnes jak v místních lesích 

(vytýčení hranic, hájovny vč. budovy 

„nadlesního“ v naší obci, zemědělské 

objekty – Starý Dvůr a Nový Dvůr). Jinou 

věcí je, jak se v dnešní době k tomuto 

dědictví chováme, viz Nový Dvůr… 

 Ve více jak sedmisetleté historii 

obec největšího rozmachu dosáhla ve 20. 

století. První významná změna nastala 

vznikem Československé republiky       

28. října 1918. Nevídanou technickou  

změnou určitě bylo zavedení elektrické 
energie v r. 1930. Dalším významným 

datem pro obec je 28. duben 1945, kdy se 

obyvatelé mohli radovat z osvobození od 

šestiletých válečných útrap. 

 Poválečné roky změnily obec 

nadobro. Nejprve obec prošla procesem 

tzv. združstevnění zemědělské činnosti. 

Byly opuštěny staré způsoby hospodaření 

a zemědělská činnost již nevyžadovala 

tolik pracovní síly. Značná část obyvatel-

stva našla obživu v průmyslu, zejména na 

Ostravsku. 

  Rok 1989 nastolil zcela jiné 

společenské vztahy i v naší obci. Ale to už 

je pro nás, současníky, známá historie. 

 

 Tolik malé ohlédnutí za loňským 

výročím naší obce. Další podobné výročí, 

tentokrát 888 let, si pustopolomští po-

tomci připomenou až v roce 2126. Tak 

hodně štěstí, Pustá Polomi, po všechny 

budoucí věky.  

Jozef Sedláček 

Horní fotografie: Hrabě Bedřich Stolberg s rodinou 

Dolní fotografie: Méně známá pohlednice naší obce z 30. let minulého století, s uvedením nad-

mořské výšky, počtu domů a počtu stálých obyvatel. (fotografie byla pořízena neznámým foto-

grafem z místa,kde ještě dnes stojí Starý dvůr).  
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Milí čtenáři Zpravodaje ... 

a opět je tady jaro, pro většinu z nás nej-

hezčí období roku. Po zimě, která téměř 

nebyla, čekáme, až nám všechno rozkvete. 

Aby vše opravdu bylo bezchybné, alespoň z 

naší strany, pokusím se odpovědět na nej-

častější dotazy. 

 Řez ovocných dřevin 

Řežeme včas, letos již od začátku března.  

U silně a bujně rostoucích stromů počkáme 

až mírně naraší a potom řežeme. Tím od-

straníme velkou část živin které jsou ve 

vrcholcích letorostů a přitom omezíme 

růst. Snad při této příležitosti malá prosba. 

Pokud si na řez stromů netroufáte, zavolej-

te někoho, kdo se v řezech ovocných stro-

mů vyzná. Občas si v našich zahradách vší-

mám spíše stromů zmrzačených, než ořeza-

ných…  

 Hnojení 

Pomalu rostoucí dřeviny přihnojíme dosta-

tečně ( NPK, cererit ) a naopak u bujně 

rostoucích hnojivem šetříme.  

 Hniloba plodů rajčat a paprik 

Tato zelenina je náročná na vápník a z pů-

dy, i když ho tam je dostatek, jej špatně 

přijímá. Projevuje se to zahníváním, vždy od 

špičky plodu. Záchrana je v postřiku na list 

0,5 - 1% roztoku ledku vápenatého a to 

vždy večer 2x za sezonu. 

 Závlaha 

Pokud se bude opakovat loňské léto s ne-

dostatkem vláhy, nezbude nám, než se nau-

čit hospodařit s vodou. Zaléváme vždy 

pozdě večer, až půda vychladne, a vždy 

méně často, ale důkladně. Voda se musí 

dostat až ke kořenům. Po každém dešti 

nebo závlaze prokypříme záhon do hloub-

ky 2 -3 cm. Prokypřená vrstvička vyschne 

a tím se zabrání vzlínání vody na povrch a 

jejímu vypařování. 

 Jak na krtka 

V udržované zahradě je nevítaným hos-

tem. Krtek se živí larvami, žížalami, hle-

mýždi a nepohrdne ani malou myší, proto 

je obecně chráněn, ale nejedná se o zvlášť 

chráněného živočicha. Proto můžeme jít 

na něj po dobrém nebo po zlém. V prv-

ním případě je možný odchyt do pasti a 

přesun mimo zahradu, využití obtěžujících 

zvuků, které nemá rád (častý pohyb na 

zahradě, běhání psa, instalace plašičů, 

větrníky, elektrické plašiče na frekvenci 

ultrazvuku). A po zlém je to vkládání 

zapáchajících látek do chodeb (citrónová 

a pomerančová kůra, draselná sůl, naftalín, 

benzín). Dále jsou to dýmovnice, gelové 

návnady a hnojiva s aromatickou látkou. 

Při použití akustických plašičů je důležité 

je umístit tak, abychom ponechali volný 

prostor k jeho úniku ze zahrady. Tolik k 

nečastěji kladeným dotazům. 

 A ještě krátce ze společen-

ského života našich přátel zahrádká-

řů. 

 V pátek 4.března 2016 se usku-

tečnila výroční členská schůze Základní 

organizace ČSZ v Pusté Polomi. Kromě 

členů ZO přijali pozvání pan starosta naší 

obce a delegace zahrádkářů z nedalekých 

Jakubčovic, se kterými naší zahrádkáři 

udržují čilé společenské styky. Toto se-

tkání bylo příležitostí k celkové bilanci 

uplynulého roku a to, co se týče úspěchů 

či neúspěchů především v pěstování ovo-

ce, zeleniny i okrasného zahradničení. 

 Pozornost byla věnována i účas-

ti přátel místních zahrádkářů na zvelebo-

vání naší obce. V tomto roce, pokud to 

především dovolí počasí, mohli bychom 

se těšit na výstavu ovoce a zeleniny, kte-

rou spolek plánuje uspořádat na podzim 

t.r.  

Tak hodně štěstí,přátelé zahrádkáři. 

                                                                                                         

Váš zahrádkář 

Záhrádkář radí, informuje ... 

A ještě za životní prostředí ... 

 

Topnou sezónu máme téměř za sebou a 

můžeme konstatovat, že se nic nezměni-

lo. Zvláště v odpoledních hodinách se 

naše obec utápí ve smogu z našich komí-

nů. Pokud se po 16 hodině podíváte od 

Hlubočce na naší obec uvidíte co všech-

no musíme dýchat a pokud ještě není 

vítr, drží se to nad námi jako poklička. Je 

již spousta zodpovědných občanů, kteří si 

pořídili nové topeniště, jen aby neznečiš-

ťovali okolí. A tito lidé se začínají ptát co 

se sousedem, u kterého ještě neviděli 

vynášet pytel s plasty. To, že si lidé začí-

nají všímat sousedových komínů a jak a 

čím sousedé topí, je jen dobře a je třeba 

jim v tom pomoci. Začneme například 

zveřejňováním fotografií ve zpravodaji 

pod názvem – poznej svůj komín. 

 Pořízení nového kotle není 

levná záležitost, ale s dotací na výměnu 

za nový činí 80 %, pokud splníte podmín-

ky. Dotace se poskytují na pořízení ply-

nového kotle (ne výměna), tepelného 

čerpadla  nebo na výměnu kotle s říze-

ným spalováním za starý na pevná paliva. 

Pro tuto sezónu jsou již dotace vyčerpá-

ny, i když kraj přislíbil pomoc ještě ze 

svých prostředků. Další žádosti o dotace 

se budou na kraji přijímat na konci nebo 

začátkem příštího roku. Kdo chce topit 

pevnými palivy neváhejte, protože do 

roku 2022 se musí staré kotle vyměnit 

kvůli přísnějším normám. 

 

A ještě jak jsme třídili v loňském 

roce? 

 

 Máme většinu zodpovědných občanů, 

kteří důsledně třídí svůj odpad až na 

papír, kterého se vybere velice málo. Z 

celkového počtu 98 obcí do 2500 obyva-

tel v Moravskoslezském kraji jsme se 

umístili  na 44 místě. Není to špatné, ale 

snažme se být lepší, už z důvodu, že ko-

munální odpad se má navýšit z 500 kč za 

tunu až na 1500 kč. 

 

Životní prostředí 
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Zimní hry na Mexicu  

 Zima nám letos bohužel neukázala 

svou pravou tvář - mrazu málo, sníh žádný.  

I přesto se ale pár mrazivých dní objevilo a 

místní rodiče neváhali a vyjeli s dětmi na led 

na místním rybníce Mexicu. Tréninky a 

hokejové zápasy všech věkových kategorií 

probíhaly denně, někdy i dlouho do noci. 

Zároveň probíhala příprava na velký den D 

- zimní hry na Mexicu. Krásné mrazivé od-

poledne konečně vyšlo na sobotu, a tak 

jsme zorganizovali zimní bruslařské hry pro 

děti a rodiče. Účast byla vzhledem k veli-

kosti kluziště velmi hojná, počínaje nejmlad-

ším účastníkem (3,5 roku) až po ostřílené 

borce. Soutěže probíhaly ve slalomu, jízdě s 

pukem, v podjezdu pod překážkou, střelbě 

na bránu, rychlojízdě a dalších disciplínách. 

Konečnou disciplínou byl samozřejmě ho-

kejový zápas. Každá soutěž byla řádně od-

měněna a malí bruslaři byli stale vice moti-

vováni. Aby se ale malí závodnici neunavili, 

mezi každou soutěží přišla malá pauza, která 

byla zároveň chvilkou pro závody rodičů, 

což byla malá exhibice různých bruslařských 

stylů. Na závěr dostali všichni sportovci 

medaile, opekli si mrazivé buřty a těšili se 

na další bruslařský den.   

 Bohužel přišlo prudké oteplení a 

následující den dopoledne se uskutečnilo 

letos pravděpodobně již poslední bruslení, 

možná by byl správnější název vodní brusle-

ní.  Chtěli bychom připomenout, že všichni 

bruslaři jsou vítáni, ale prosíme, aby vždy 

vydrželi, než led pořádně zamrzne, neházeli 

do něj kameny (vzniklé nerovnosti dělají při 

bruslení pořádnou neplechu), ani na něj 

nevstupovali a v neposlední řadě respekto-

vali všechny účastníky bruslení, hlavně ty 

nejmenší. 

 Protože se nám v zimě brzy stmí-

vá, bylo nutné zajistit osvětlení pro bezpeč-

nost dětí. Rodiče se snažili na tréninky dětí 

a hokejové zápasy zajistit osvětlení zamrzlé 

ledové plochy pomocí různých mobilních 

zařízení, ne vždy to však bylo možné. Touto 

cestou bychom chtěli požádat zastupitelstvo 

Sportovní dění v naší obci ... 

obce, zda by nestálo za zvážení pro spor-

tovní aktivity tohoto charakteru, zajistit 

zimní osvětlení kluziště trvalým způsobem.  

 Závěrem bychom chtěli poděko-

vat všem dobrovolníkům „z dolního kon-

ce“, kteří ve svém volném čase (často i ve 

večerních hodinách) pomáhali s pravidel-

Fotbalové jaro je tady … 

 

 Fotbalisté SPORT – CLUBU 

Pustá Polom začínají hrát mistrovská utká-

ní ve svých soutěžích. Muži „A“ krajský 

přebor Muži „B“ dorost a starší žáci 

okresní přebor mladší žáci a mini žáci 

okresní soutěže 

 V zimní přestávce nedošlo v 

rámci klubu k vážnějším změnám. Mužstva 

mužů se zúčastnila v polovině měsíce úno-

ra pravidelných soustředění. K přípravě na 

jarní sezónu jsme využívali přírodních 

terénů v okolí obce, místní tělocvičnu a 

hřiště s umělým povrchem v Těškovicích. 

ným odklízením kluziště, zaléváním 

prasklin a děr a snažili se udržet kluziště, 

co nejdéle v nejlepší formě. Zima je prav-

děpodobně za námi a my se budeme těšit 

na příští rok a druhé zimní hry. 

Kateřina Kuzníková 

Obě mužstva sehrála několik přátelských 

utkání jak na turnaji v Bílovci, tak v rámci 

soustředění v Brumově. 

 Na Vaši účast při fotbalových 

utkáních a připravovaných akcích ve spor-

tovním areálu SC Pustá Polom se těší 

vedení klubu. 

Vladimír Grussmann 



Starosta Ing. Miroslav Hrabovský 553 666 955 starosta@pustapolom.cz 

Místostarosta Ing. Vít Čerbák  mistostarosta@pustapolom.cz 

Sekretariát Hana Pausová 553 666 951 urad@pustapolom.cz 

Matrika Jana Kotalová 553 666 952 matrika@pustapolom.cz 

Účetní Michaela Haasová 553666957 ucetni@pustapolom.cz 

Vedoucí údržby Václav Hrbáč 553 666 958 udrzba@pustapolom.cz 

Stavební úřad Ilona Murinová  553 666 956 stavebni@pustapolom.cz 

Stavební úřad Bc. Aleš Onderka 553 666 953 stavebni@pustapolom.cz 
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Silvestrovský pochod 

 

Tradiční Silvestrovský pochod se  pro zma-

tení nepřítele neuskutečnil na Silvestra, ale 

až v netradiční dobu, a to až v novém roce v 

sobotu 2. 1. 2016. Termín byl vybrán velice 

dobře, počasí nám přálo, bylo mrazivo a tím 

pádem jsme se mohli vydat  trasou, která by 

byla ještě před týdnem místy bahnitá a těžko 

schůdná. Sraz účastníků byl ve 13:00 před 

restaurací U Krčmářů, kde se nás sešla dva-

cítka účastníků. Zde jsme pořídili společné 

foto a objednali potřebný počet klobásek na 

plánovanou večeři u příležitosti zdárného 

příchodu. 

 

Po chvilce čekání na opozdilce, kteří si splet-

li čas odchodu, jsme vyrazili směrem ke 

kapličce sv. Antoníčka. Tam byla první za-

stávka. Většina spontánně vytáhla placatice 

se vzorky pálenek a proběhl košt a hodno-

cení kvality výpalků.  Následně jsme se vydali 

lesní cestou přes Záleští směrem na Jankov-

ce a kolem Bazalu jsme sešli pěšinkou k 

Myšinci. Poté jsme se vydali cestou do Záti-

ší, kde na nás čekalo občerstvení v restaura-

ci Hotelík, kterou jsme zaplnili do poslední-

ho místa. Po krátkém občerstvení jsme se 

následně vydali směrem k naší obci. Po cestě 

zpět jsme zdárně vyprázdnili naše zásoby  a 

v podvečer pak dorazili k Pavlíčkům, kde na 

nás již čekali s občerstvením.  Celkově akce 

dopadla velice dobře a doufáme, že se v 

příštím ročníku setkáme ještě ve větším 

počtu.                                       Vít Čerbák 

Vážení sportovní 

přátelé,  

 

tak mi připadá, že uběhla jenom docela krát-

ká doba, co paní Zima klepala na dveře. Už 

jsme se těšili, jak směle vstoupí, teploty na 

teploměru klesnou pod nulu, všechno po-

kryje bílá vrstva sněhu, děti budou stavět 

sněhuláky, koulovat se a taky bobovat, sáň-

kovat a lyžovat na našem lyžařském svahu a 

my samozřejmě taky.  Že budeme pilně 

cvičit carvingové oblouky na sjezdovce a 

taky protahovat svaly a prohánět svá těla 

v bílých stopách kolem Pusté Polomi… 

Jenomže paní Zima byla tentokrát příliš 

plachá, sotva pootevřela dveře, krátce 

nakoukla a nesměle zůstala stát na prahu 

přede dveřmi. Zkrátka jsme se pořádné 

sněhové nadílky nedočkali, k velké neli-

bosti všech příznivců zimních sportů a 

přátel odklízení sněhu.  

 Občas nám ale přece jenom 

trochu zasněžilo, takže jsme neváhali a 

vytáhli běžky aspoň na chvíli, třeba si 

oběhnout pár okruhů kolem fotbalového 

hřiště – viz foto.  

 A tak nám teď nezbývá už nic 

jiného, než se věnovat všem možným 

mailto:matrika@pustapolom.cz
mailto:stavebni@pustapolom.cz
mailto:stavebni@pustapolom.cz
mailto:starosta@pustapolom.cz
mailto:mistostarosta@pustapolom.cz
mailto:ucetni@pustapolom.cz
mailto:udrzba@pustapolom.cz
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Vážení spoluobčané, spousta z vás se nás 

ptá, jaký je vlastně rozdíl mezi Sborem 

dobrovolných hasičů (SDH) a Jednotkou 

Sboru dobrovolných hasičů obce (JSDHO), 

proto v tomto čísle zpravodaje vám vy-

světlíme, jaký je mezi nimi rozdíl.  

SDH je dobrovolná organizace, která na 

úseku požární ochrany odvádí spoustu 

práce s mládeží, vykonává činnosti na úse-

ku preventivní výchovy a pořádá kulturní 

akce. Tato dobrovolná organizace má v 

životě obce bohatou historii. Členové této 

organizace od jejího vzniku byli a jsou 

nedílnou součástí kulturního žití v obci, 

pomáhají chránit obydlí a majetek občanů 

před požáry a jinými mimořádnými udá-

lostmi. To asi bylo i hlavním důvodem, 

proč vznikl dobrovolný hasičský sbor. 

Nutnost založit dobrovolné hasičské sbory 

v obcích a starat se o hasičské stříkačky 

mělo své opodstatnění, protože - jak říká 

staré přísloví „Neštěstí nechodí po ho-

rách, ale po lidech“. V naší obci byly velké 

požáry a snad v dalších číslech Pustopolo-

mského zpravodaje se rozepíšeme o ně-

kterých z nich.  

Píše se rok 2000 a stát povinnosti na úse-

ku požární ochrany, a činnosti týkající se 

ochrany před požáry a jinými mimořádný-

mi událostmi předává „na bedra“ obecním 

úřadům a proto vzniká jednotka sboru 

dobrovolných hasičů obce (JSDHO), kde 

jejím „ředitelem“ se stává starosta obce. 

Ten má povinnost podle §28 zákona 

133/85 Sb. a vyhlášky 247/2000 Sb. zřizo-

vat jednotku požární ochrany, starat se o 

členy po stránce odborné i zdravotní, 

udržovat techniku a ochranné vybavení v 

akceschopném stavu. Starosta obce dále 

jmenuje velitele jednotky, členy jednotky a 

ti plní povinnosti a úkoly jim svěřené. 

Když pominu výjezdovou činnost, členové 

musí absolvovat periodická odborná ško-

lení v zařízeních hasičského záchranného 

sboru, dále absolvují ve svých požárních 

zbrojnicích pravidelná teoretická školení, 

témata školení vydává Generální ředitel-

ství Hasičského záchranného sboru a v 

neposlední řadě provádějí praktické výcvi-

ky, údržby a kontroly techniky. V průmě-

ru člen jednotky stráví 90 hodin za rok 

výše zmiňovanými činnostmi. Kromě ško-

lení pravidelných se jednotka využívá pro 

potřeby obce (kácení a ořezy stromů, 

protlačování kanálů, mytí cest, dovoz vody 

atd.).  

V poslední době musí jednotka častěji 

vyjíždět na „ostré“ výjezdy, týkající se 

nedohašených ohnisek požárů po pálení 

klestí v lesích (během dvou měsíců jed-

notka zasahovala 4 krát), a proto apeluje-

me na vás, spoluobčané. Budete-li prová-

dět pálení klestí ve svých lesích, kontaktuj-

te pracovníka obce pana Miloše Kupku 

nebo pana Vladana Trubeckého a domluv-

te se pro případnou kontrolu nebo doha-

šení. Rádi těmto ostrým výjezdům a mož-

ným požárům předejdeme a i vy spoluob-

čané předejdete možnému finančnímu 

postihu v případě vzniku a rozšíření požá-

ru. Samozřejmě povinnost nahlásit pálení 

klestí v lesích na hasičský záchranný sbor 

je neustále platný! 

OÚ Pustá Polom   553 666 951 

Vladan  Trubecký 604 593 233 

Miloš Kupka    730 513 646 

  

Rok co rok na bedra zřizovatelů jednotky 

a její členy jsou ze strany státu kladeny 

větší a větší nároky jak po stránce odbor-

né, tak byrokratické. Tím bychom chtěli 

poděkovat všem členům za jejich ochotu a 

dobrovolnou práci, kterou vykonávají. 

 Názor o potřebě jednotek v obcích si 

udělá každý občan sám. Ti lidé, kteří po-

třebovali pomoc hasičů, si důležitost těch-

to jednotek uvědomují a sami vědí, že 

každá minuta se zdála, jako hodina.   

   JSDH 

Hasiči 

jarním, letním a podzimním radovánkám a 

sportům a doufat, že ta příští zimní sezó-

na bude zase lepší. A samozřejmě taky 

pilně trénovat, abychom, až se zase zima 

zeptá, co jsme dělali v létě, mohli hrdě 

prohlásit: „Trénovali jsme, co to šlo, 

všechno jsme pečlivě připravili a už jenom 

čekáme na sníh!“  

 My všichni, členové lyžařského 

klubu, vám přejeme krásné jaro, léto i 

podzim. Bavte se, užívejte si sluníčka a 

nezapomeňte na naše tradiční podzimní 

akce, jako jsou Gulášové slavnosti a Ficht-

lpolomkřap, o kterých vás samozřejmě 

budeme včas informovat. 

„Skol letní sezóně!“    

                          Jirka Čech 
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Senioři 

Klub důchodců informuje… 

 

Milí členové a ostatní občané naší obce, chci Vás informovat o plánovaných akcích pro příští měsíce letošního roku.  

Úspěšně proběhla výroční členská schůze s kulturním programem.  Již tradičně se 17. března v 15 hodin sejdeme v klubovně hasičár-

ny, kde popřejeme našim Josefům a při této příležitosti také jubilantům narozených od ledna do konce dubna.  Na 21. dubna 2016 

organizujeme zájezd FLORA Olomouc. Odjezd autobusu bude ráno v 7.30 hodin z autobusové zastávky. Máme ještě asi 10 volných 

míst, má-li někdo z občanů zájem, může se přihlásit. Oslavu Dne matek, která proběhne společně s jubilanty obce, plánujeme na 12. 

května, oblíbené snošky u vleku pak budou koncem května.  

Toto je krátká informace o našich aktivitách pro příští měsíce.   

Za Klub důchodců Jarka Stankociová 

Základní škola a Mateřská škola Pustá Polom 

Sběr papíru 

I v letošním roce škola organizuje sběr 

starého nepotřebného papíru. Opět vyhla-

šujeme soutěž  v kategorii nejlepších sbě-

račů a v kategorii nejlepší sběračské třídy. 

Zbytek finanční částky získané za sběr 

papíru bude použit na nákup vybavení pro 

školu.  

Pokud jste tedy všechen papír, který jste 

doma měli ještě neodevzdali do sběru 

v modrých pytlích nebo nespálili, určitě ho 

přineste k nám do našeho kontejneru, 

který bude přistaven na ulici Na Záhumení 

u hřbitovní zdi stejně jako v minulých 

letech.  Papír budeme opět vážit a zapiso-

vat na jednotlivé žáky nebo třídy. Vůbec 

nevadí, že  ve škole už žádné dítko nemá-

te. Papír můžete přinést a věnovat škole.  

Kontejner bude k dispozici ve 

středu 18. května 2016 od 7 ho-

din ráno do 18.00 hodin večer.  

 
Zápis dětí  

do mateřské školy 
Pustá Polom  

 
Úterý 19. dubna 
v době od 15.00 
do 16.30 hodin  

Brontík 

9. dubna zveme všechny příznivce čisté 

přírody na setkání s Brontíkem Otíkem. 

 Pokusíme se opět společně s Vámi a dětmi 

uklidit příkopy podél cest mířících do Pusté 

Polomi.  

Přestože množství odpadu pohozených do 

příkop se rok od roku snižuje, stále je dost 

těch, kteří cítí potřebu vyzdobit okraje cest 

prázdnou plastovou lahví, sáčkem od svači-

ny či jiným smetím. Řada lidí nám to výraz-

ně ulehčuje a do příkopy už hodí celý pytel 

s odpadky.   

Oproti prvním ročníkům je odpadu skuteč-

ně méně a povědomí o udržování čistoty se 

zlepšuje, přesto je odpadu ještě dost na to, 

abychom tuto akci nerušili.  

Po skončení úklidu na vás samozřejmě čeká 

občerstvení a pro děti několik her a soutěží 

v zahradě mateřské školy.  

Sraz 9. dubna v 9.00 hodin 

na malém hřišti u školy. 

I když nejsi  lékař, můžeš  zachránit  

jinému člověku život.  

 Stačí být  zdravý a hlavně – mu-

síš chtít. Darovat někomu krev, krevní 

deriváty  nebo krvetvorné buňky je jedno-

duchý příběh : Rozhodnu se  - přihlásím  

se na nejbližší transfúzní stanici – DARUJI.   

Jeden takový příběh s krásným koncem 

vám napsala Adélka Grabiášová: 

 „Kostní dřeň se můj taťka rozhodl 

darovat v roce 2010. Zapsal se  do registru 

dárců krvetvorných buněk a  prošel potřebný-

mi  vyšetřeními . A pak  byl vybrán jako vhod-

ný dárce. Co ho k tomu všemu vlastně vedlo?  

Možná to, dát druhou šanci ŽÍT  někomu, 

kdo ji skutečně potřebuje. Dárcovství je sice 

anonymní, ale pomoc jde zcela  konkrétnímu 

člověku. Jsem ráda, že mám takového taťku, 

který nemyslí jen sám na sebe, ale především 

na druhé. Doufám, že i já jednou zachráním 

tímto způsobem někomu život.  

 I já jsem moc ráda, že v naší 

vesničce žije člověk se srdcem na pravém 

místě. Věřím, že tento krásný příběh 

motivuje naše mladé spoluobčany a k 

darování krve se přihlásí.           

   Irče 



Starosta Ing. Miroslav Hrabovský 553 666 955 starosta@pustapolom.cz 

Místostarosta Ing. Vít Čerbák  mistostarosta@pustapolom.cz 

Sekretariát Hana Pausová 553 666 951 urad@pustapolom.cz 

Matrika Jana Kotalová 553 666 952 matrika@pustapolom.cz 

Účetní Michaela Haasová 553666957 ucetni@pustapolom.cz 

Vedoucí údržby Václav Hrbáč 553 666 958 udrzba@pustapolom.cz 

Stavební úřad Ilona Murinová  553 666 956 stavebni@pustapolom.cz 

Stavební úřad Bc. Aleš Onderka 553 666 953 stavebni@pustapolom.cz 
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Lyžařský kurz sedmých tříd 2016 

 

V neděli ráno 7. února jsme zamávali rodi-

čům a odjeli jsme autobusem do Beskyd na 

horský hotel Radegast na Radhošti.  Ubyto-

váni jsme byli až večer, protože jsme zůstali 

hned po příjezdu na Pustevnách na první 

lyžování. Poté nás čekala 4km dlouhá pěší 

cesta na Radhošť, kterou jsme za celou 

dobu pobytu museli absolvovat celkem osm-

krát, protože jsme pro nedostatek sněhu 

chodili lyžovat na vlek na Pustevnách. Teplo-

ta byla až do středy nad nulou, a sněhu ubý-

valo, a tak jsme v úterý  nelyžovali. Vynahra-

dili jsme si to procházkou k dolní stanici 

sedačkové lanovky, která nás pak bez náma-

hy  vyvezla nahoru a v hotelu jsme se mohli 

ponořit do teplé vody ve vířivce. Ve středu 

se vše změnilo, začalo prudce sněžit a nás 

sníh bodal do tváří. Ale mělo to i svoje plus, 

jelikož napadlo 40 cm sněhu, mohli jsme 

začít lyžovat na sjezdovce přímo u hotelu a 

nemuseli brouzdat na Pustevny. Ve čtvrtek 

nás čekal závod v obřím slalomu, předávání 

Maškarní ples 

 

 V sobotu 27. února 2016 jsme ve 

spolupráci s rodiči uspořádali v tělocvičně 

ZŠ tradiční dětský maškarní ples.  Letos paní 

Iva Nevludová vymyslela „Slaďoučký pro-

gram“, kdy děti soutěžily s různými 

„dobrotami“ jako jsou bonbóny, zmrzliny, 

lízátka, dorty a zákusky. Tanec střídaly sou-

těže pro děti i pro rodiče s dětmi, v sále 

vládla skvělá nálada a všichni si užili spoustu 

legrace. 

 Rodiče pomáhali jak s přípravou 

tělocvičny dopoledne, tak i s úklidem po 

plese, za což jim patří velké poděkování 

stejně jako maminkám za výborný domácí 

bufet. Na každém maškarním plese nám 

kromě rodičů pomáhá také Růženka a její 

tým,  o hudbu se stará pan Pavel Šindlář a 

skvělý program včetně rekvizit připravuje, 

jak už jsem zmínila výše,  paní Iva Nevludová 

se svými děvčaty. 

 Díky všem, kteří nás přišli podpo-

řit  si můžeme na účet školky připsat krás-

ných 7 550,- Kč, které použijeme na výlety a 

hračky pro děti. 

 

Vlasta Kozelská 

mailto:matrika@pustapolom.cz
mailto:stavebni@pustapolom.cz
mailto:stavebni@pustapolom.cz
mailto:starosta@pustapolom.cz
mailto:mistostarosta@pustapolom.cz
mailto:ucetni@pustapolom.cz
mailto:udrzba@pustapolom.cz
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cen a diskotéka. V pátek jsme šli ráno ještě 

lyžovat do prašanu a po obědě jsme už začali 

balit. Věci nám na Pustevny odvezla rolba a 

my jsme se rozloučili s Beskydami a vyrazili 

autobusem domů. Rádi budeme vzpomínat 

na výborné jídlo , maškarák, horský sníh, 

volné chvilky i občas těžké chvíle na svahu.  

   Lukáš Krajzl 

V sobotu 18. 6. 2016 se opět můžete všichni 

těšit na Den obce Pustá Polom. V letošním 

roce to nebude jen náš obecní den, ale  

bude to současně i Polomský den, kdy 

k nám opět po 4 letech zavítají naši přátelé 

ze Slovenska.   

Výprava z Polomky, Polomy a Gemerské 

Polomy tak zpestří náš program pustopolo-

Den obce 2016 

mských dnů ať už vystoupením svých 

folklorních souborů, nebo účastí  

v disciplínách polomského trojboje, který 

se stal nedílnou součástí našich setkání. 

 Přípravy jsou již v plném proudu a věří-

me, že se nám podaří vše důkladně při-

pravit.  

Předprodej vstupenek bude opět 

k dispozici na Obecním úřadu, v cukrárně 

U Magdy a v restauraci U Krčmářů.  

To, co je na konání našich polomských 

dnů nejtěžší a nejkomplikovanější, je na-

plánování akce tak, aby nám přálo počasí. 

Tak snad to vyjde … 


